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از ذهن ساده ساز تا وعده های بی سرانجام

 ســاده انگاری و ســاده ســازی یکی از ویژگی های پررنــگ فوتبال ایران 
اســت. سال هاســت به تماشــای مدیران ورزشــی کم دانش و »ســاده انگار« 
نشســته ایم که پیچیده ترین مســائل را با نگاهی سطحی و کم عمق، »ساده 
ســازی« می کنند. این یک فرمول همیشــه برنده اســت؛ مجهولات را تا حد 
ممکن از معادلات حذف کن و با یک جمع و تفریق ساده به جواب برس.

داســتان حضور تکنولــوژی VAR در فوتبال ایران هــم از همین قاعده 
پیــروی می کنــد. برای اینکه پرونده کمــک داور ویدئویــی در فوتبال ایران را 

مرور کنیم، باید کمی به عقب تر برگردیم؛ به پاییز دو سال پیش.
 

مژده، مژده، VAR می آید
در آذرماه 97 بود که مهدی تاج، رئیس ســابق فدراســیون فوتبال نوید 
داد که به زودی لیگ برتر ایران به فناوری VAR مجهز می شود. او که دیده 
بود لیگ های کشــورهای همجوار از این فناوری اســتفاده می کنند، با همان 
ذهنیت ســاده ســاز، به دنبــال آســان ترین راه حل در این قضیه می گشــت. 
بــه هرحــال فدراســیون 5 ســتاره فوتبــال نمی بایســت از آخریــن دســتاورد 

تکنولوژی در فوتبال عقب بماند!
او در حرف هایــش بــه تاریــخ مشــخصی برای اســتفاده از کمــک داور 
ویدئویــی اشــاره نکــرد و بعــد از آن نوبــت بــه داود رفعتــی، رئیــس وقــت 
دپارتمان داوری رسید که در گفت و گو با برنامه »ورزش و مردم« ادعا کرد 
که دربی بعدی تهران در 10 فروردین 98، روز رونمایی از VARدر لیگ برتر 
خواهــد بود. همان موقع بســیاری از کارشناســان داوری و اهل فن، با تردید 
بــه ایــن ادعا نــگاه کردند و معتقد بودنــد با این ضرب الاجــل کوتاه، امکان 
اســتفاده از این تکنولوژی نیســت اما فدراســیون فوتبــال و کمیته داورانش، 

عقیده دیگری داشتند.
 

ما VAR بومی تولید کردیم
امروز همه می دانیم که VAR چطور عمل می کند. یک تیم داوری در 
اتــاق کنترل، هر صحنه مشــکوکی که مثل گل، آفســاید منجر به گل و کارت 
قرمــز را کــه داور در تشــخیص آن اشــتباه کرده باشــد، به داور وســط انتقال 
می دهنــد و به ســرعت با اســتفاده از تصاویر چندین دوربیــن که فقط برای 
همین کار جانمایی شــده، تصمیم داور را بررســی کرده و در کمترین زمان 
بــه داور بازی منتقل می کنند. در بعضــی از لیگ ها، مانیتوری در کنار زمین 

بــرای داور وســط هم تعبیه می شــود که خــود او در فرآینــد تصمیم گیری، 
نقش بیشــتری داشــته باشــد و یک بار دیگر آن لحظه خاص را بازبینی کند 
اما به طور مثال در لیگ برتر انگلیس، خبری از تجهیزات کنار زمین نیست.
اما در پاییز و زمســتان 97، مدیران فدراســیون فوتبال تشــخیص داده 
بودند که می شــود با کم کردن زوائد و تشــریفات، VAR بومی طراحی کرد. 
نقشــه ایــن بود؛ یک مانیتــور در کنار زمین نصب می کنیــم. داور هم با چند 
داور دیگــر که در اتاقی مســتقر شــده اند، ارتباط رادیویی برقــرار می کند و از 
طریق بازبینی تصاویر ضبط شــده تلویزیونی )چیزی شــبیه کشتی( بهترین 
تصمیــم را می گیــرد. این ســاده ترین راه حل بــرای اســتفاده از این فناوری 
بود که گفته می شــد نصب تجهیزات از شــرکت های مورد تأیید فیفا، در هر 
ورزشگاه حدود 300 هزار دلار هزینه خواهد داشت اما ظاهراً با یک ابتکار و 

با چند میلیون تومان، معضل VAR برای همیشه حل می شد.
 

خطر تعلیق!
در اســفند 97 و چنــد هفته پیــش از اینکه دربی تهران بــا VAR برگزار 
شــود، داود رفعتــی اعــام کــرد مکاتبــات بــا فیفــا نتیجــه مثبتی نداشــته و 
فدراســیون جهانــی فوتبــال بــا اســتفاده از VAR بومــی مــا مخالفــت کرده 
اســت. این درحالی بود که پیش از آن گفته می شــد پیر لوئیجی کولینا، داور 
سرشــناس ایتالیایی همزمــان با دربی به ایران می آید تا نقشــی نظارتی در 
این قضیه داشــته باشــد اما خیلی زود مشخص شــد که فرمول ساده سازی 
مســائل تخصصی در فدراســیون فوتبال ایران، لااقل در این مورد خاص به 
جــواب نخواهــد رســید و در همان دوران، فدراســیون فوتبــال تایلند هم که 

قصد داشته ابتکار مشابهی بزند، تا مرز تعلیق پیش رفته!
فیفا برای استفاده از VAR قوانین مشخصی دارد. اول اینکه تجهیزات 
آن بایــد از شــرکت های مــورد تأییــد خریــداری شــود. بعــد از آن نوبــت به 
آمورزش داوران می رسد که باید در دوره هایی که هرچند ماه یک بار برگزار 
می شــود، شــرکت کننــد و پس از آن بــرای مدتــی VAR به صــورت آفاین 
آزمایــش شــود و نتایــج آن بــرای فیفا ارســال شــود تا بعــد از تأییــد نهایی، 

مجــوز اســتفاده از VAR بــه صــورت آناین بــرای یک لیگ صادر شــود. در 
واقــع فرآینــد آماده ســازی و بهره گیــری از فنــاوری VAR حداقل بــه 3 تا 6 
ماه زمان نیاز دارد اما دســتگاه تولید وعده که در فدراســیون فوتبال روشــن 
بــود، بی توجــه به این قواعد، قصد داشــت از ابتکار خــود رونمایی کند که با 

مخالفت جدی فیفا، این پروژه به بایگانی رفت.
 

امسال VAR می آید، سال دیگر می آید
در تابســتان 98 و درســت در همان روزهایی که لیگ نوزدهم به بهانه 
نصب صندلی، دوربین و گیت های الکترونیکی با یک ماه تأخیر آغاز شــد، 
بــار دیگــر بحــث اســتفاده از VAR در لیــگ به جریــان افتاد و همــان موقع 
گفته شــد از ســال آینده، ورزشــگاه هایی که فاقد این تجهیزات باشــند، حق 
میزبانــی در لیــگ را نخواهند داشــت اما همان موقع هم کســی این تهدید 
را جــدی نگرفــت. چــرا که اساســاً مشــخص نبود روی ســخن ایــن تهدید با 
کیســت؟ در لیــگ 16 تیمــی ایــران، 14 تیــم صاحــب ورزشــگاه اختصاصی 
نیســتند و از ورزشگاه های عمومی به شکل اجاره ای استفاده می کنند. وقتی 
باشگاه هایی مثل استقال و پرسپولیس برای هر بار بازی کردن در ورزشگاه 
آزادی، حدود 250 میلیون تومان اجاره می پردازند، چرا باید 300 هزار دلار 

بابت تجهیز ورزشگاهی که دولت مالک آن است، هزینه کنند؟
چنــد مــاه بعــد و در دی مــاه 98 و در تعطیلــی نیم فصــل، این حیدر 
بهاروند بود که به عنوان رئیس سازمان لیگ، وعده ورود VAR به لیگ برتر 
را تکرار کرد و اعام کرد از لیگ بیســتم، سیســتم کمک داور ویدئویی مورد 
بهــره بــرداری قرار خواهــد گرفت. البته 4 مــاه وقفه کرونایــی، تقویم عادی 
فوتبال را بهم ریخت اما قاعدتاً وعده ای که بهاروند داده، باید پاییز امسال 

عملیاتی شود. آیا شما نشانه هایی از ورود VAR به لیگ برتر می بینید؟
 

خ را دوباره اختراع نکنید چر
اگــر فقط به لیــگ نوزدهم و خطاهــای پرتعداد داوران نــگاه کنیم، به 
این نتیجه می رسیم که VAR برای فوتبال ایران از نان شب واجب تر است. 
در لیگــی کــه هنــوز به پایــان نرســیده، اشــتباهات داوری چنان گل درشــت 
و غیرقابــل کتمــان شــده کــه نمی تــوان آن را عــادی قلمــداد کــرد. در همه 
جــای دنیا، داوران با یک اشــتباه بزرگ گاهی در نتیجه یــک بازی تاثیرگذار 
 VAR می شوند اما وقتی هر هفته این اتفاق تکرار می شود، لزوم استفاده از

بیشتر و بیشتر می شود. 
طبعــاً هیچ کــس نمی توانــد ادعا کند که بــا ورود کمــک داور ویدئویی، 
اشــتباهات داوری در فوتبــال ایــران به صفر می رســد. همانطــور که در بقیه 
دنیــا نیز این اتفاق نیافتاده ولی لااقل بخش مهمی از اشــتباهات بزرگی که 
این روزها شــاهد آن هستیم، اصاح می شــود. برای استفاده از VAR نیازی 
بــه اختــراع دوباره چرخ نیســت. بیایید این بار از ابتکارها و ســاده ســازی ها 

دست بکشید و همان راهی را بروید که بقیه رفتند.

علی مغانی
Ali Moghani

مقاومت بی فایده است
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